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“Después de los grandes acontecimientos, que la Providencia 
acaba de desplegar a nuestra vista y cuya pesadumbre ha dejado 
impresa en nuestras almas una huella de dolorosa profundidad; 
se abren hoy por fin a la ciencia las puertas de este recinto 
venerable, que de siglo en siglo, y de generación en generación, 
ha recogido debajo de sus bóvedas silenciosas el espíritu de los 
tiempos, las voces de los sabios y los restos del genio, que cada 
época ha dejado consignados en el gran libro de la civilización”.

Amb aquestes paraules, pronunciades en aquest històric 
Paranimf el 17 de desembre de 1854, començava el catedràtic 
de Geografia i Història, Dr. Vicente Boix, el discurs d’obertura 
solemne del curs acadèmic 1854-1855 a la Universitat de 
València.

Hui, com en aquell temps, reobrim les portes d’aquest Paranimf 
després d’obertures de curs celebrades sense la solemnitat de la 
tradició universitària, acollides al nostre venerat Claustre, com 
a mesura de prevenció contra l’expansió d’una pandèmia que 
ha deixat en la nostra societat, també, eixa ‘huella de dolorosa 
profundidad’.

Empenta que també han deixat els incendis forestals que han 
assolat el nostre territori aquest estiu, la tragèdia de les guerres 
que, al cor d’Europa i al Pròxim Orient, suposen una espiral 
de destrucció material i de vides, com les que es perden a la 
immensitat mediterrània en els èxodes massius des del continent 
africà en busca d’un futur millor.

Siguen aquestes primeres paraules de reconeixement a les 
treballadores i treballadors públics dels serveis d’emergències, 
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bombers, forestals, policials, militars i sanitaris que s’enfronten 
als reptes de les emergències. 

Especial agraïment a aquests cossos, hui representats  per les 
màximes autoritats de les Forces Armades i de la Policia.

De fet hui no ens acompanya el Molt Honorable President de la 
Generalitat per estar reunit el Consell a una zona afectada pels 
incendis d’aquest estiu. Els millors desitjos de recuperació del 
territori i de la situació de les persones afectades.
Per això vull agrair molt especialment la presència de  l’Honorable 
Consellera d’Universitats, Ciència i Societat Digital, Josefina 
Bueno, qui ens acompanya en aquest acte d’obertura que reprèn 
la solemnitat de les grans cerimònies acadèmiques.

Moltes gràcies també a les altres administracions implicades en 
aquest procés de recuperació després de la tragèdia dels incenis 
com són, l’Estat, hui present ací a través de la Delegada del Govern 
a la Comunitat Valenciana, Pilar Bernabé; les Corts Valencianes, 
representades en aquest acte pel seu president, Enric Morera, i 
el diputat Luís Martínez; i la Diputació Provincial de València, 
hui representada pel seu president, Antoni Gaspar, així com pel 
vicepresident i alcalde de Burjassot, Rafael Garcia, Burjassot 
ciutat amb campus de la nostra Universitat, i la diputada i 
alcaldessa d’Anna, Pilar Sarrión, qui també és membre del nostre 
Consell Social.

Gràcies per estar hui presents en aquest acte tan especial per a 
la nostra Universitat, junt a altres representants de la ciutadania, 
col·legis professionals i reials acadèmies.
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Senyores i senyors, la realitat que vivim no és cap sorpresa.

La ciència ja avançava fa dècades el canvi de les nostres 
condicions de vida derivades de l’evolució de les societats 
avançades, de la petjada que sobre el territori i el clima ha tingut 
una economia intensiva en el consum de recursos naturals que, 
en la seua expansió, ha modelat el territori i ha canviat les nostres 
condicions climàtiques com a conseqüència de les successives 
onades de revolucions industrials.

En el marc d’una nova revolució industrial, basada en la 
digitalització, ens hem enfrontat, també, als problemes de 
subministraments, i als límits de la capacitat productiva actual 
per al desenvolupament de noves tecnologies més eficients, més 
sostenibles, i viables econòmicament.

“La societat valenciana està en un moment singular de 
transformació”. 

Aquestes paraules foren publicades en 1976 en la primera edició 
de ‘La via valenciana’, insigne obra de l’aleshores professor 
d’aquesta Universitat, economista destacat, víctima de la 
intolerància política, Ernest Lluch.

Hui, vora cinc dècades després d’aquestes paraules, ens 
enfrontem a una nova cruïlla de transformació de model 
productiu valencià, al qual la nostra Universitat contribueix 
des de l’aportació de ciència i coneixement, i al qual el govern 
valencià, juntament amb el govern d’Espanya, han destinat 
importants esforços econòmics per al desenvolupament d’un 
pol d’atracció d’inversions internacionals, al qual s’uneixen 
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també els esforços d’ajuntaments del nostre territori.

Ajuntaments amb els quals treballem colze a colze per a 
contribuir al desenvolupament del territori i les seues persones.

Per això vull agrair especialment la presència hui de les autoritats 
de les ciutats amb campus de la Universitat de València, com la 
pròpia València, representada per la regidora d’Educació, Maite 
Ibáñez; Ontinyent, present hui ací amb el seu Alcalde, Jorge 
Rodríguez, i de Gandia, amb la tinent d’Alcalde Carmen Fuster, 
així com l’esmentada Burjassot.

Gràcies per acompanyar-nos, també, a  la representació de les 
principals organitzacions sindicals i empresarials valencianes, 
de les entitats financeres i del Comitè Econòmic i Social. Gràcies, 
president, Arturo León, i secretària general, Ángeles Cuenca.

I un especial agraïment per acompanyar-nos, com sempre, 
a les autoritats del poder judicial a la Comunitat Valenciana, 
Pilar de la Oliva, presidenta del nostre Tribunal Superior de 
Justícia; la Fiscal en cap, Teresa Gisbert; la secretària de govern 
del Tribunal, Gloria Herráez, i també, a la professora Margarita 
Soler, presidenta del Consell Jurídic Consultiu de la Comunitat 
Valenciana.

“Permitidme que, desatendiéndome en estos instantes del 
estado actual de las ciencias, cuyas evoluciones y unos pequeños 
movimientos explora nuestra perspicaz vista y no interrumpidas 
investigaciones, y que dejando a un lado el examen de alguna de 
sus más importantes y trascendentales cuestiones, me ocupe hoy 
con satisfacción vuestra, de esta nuestra querida Universidad, 
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cuya gloriosa historia vaya a buscar algunos de los brillantes 
timbres que tanto la enaltecen, mostrándola en nuestra nación 
y aun en la república de las letras como una institución grande 
y benemérita, que ha llamado y cumplido siempre con aplauso 
sus útiles y altísimos destinos”.

El catedràtic d’elements de Dret Mercantil i Penal, Dr. José Maria 
Llopis, emprava aquestes paraules en l’obertura del curs 1868-
1869 per destacar la contribució de la Universitat de València al 
progrés de la societat valenciana.

Amb l’orgull del nostre passat les empre hui, jo també, per posar 
en valor el treball de la nostra comunitat universitària.

Perquè en un acte solemne d’obertura de curs universitari 
no venim a lluir les vestimentes acadèmiques que mostren 
la diversitat de les disciplines que es conreen en la nostra 
universitat. 

Venim a celebrar l’inici d’un nou cicle universitari, i reconèixer el 
treball realitzat en el curs anterior en totes les branques del saber 
desenvolupades per la Universitat de València i representades 
hui amb la diversitat del color de les birretes acadèmiques.

La senyora Secretària General ha fet un extens resum de les 
activitats desenvolupades per la nostra Universitat en el període 
immediatament passat. Moltes gràcies, estimada Maria Elena.

Però em permetran que hui, amb orgull, recordem a la societat 
valenciana que aquesta històrica Universitat continua situant-se 
a l’avantguarda de les universitats.
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Som la primera universitat d’Europa en recepció d’estudiants en 
mobilitat internacional.

Enguany, i sols en el marc del programa Erasmus, rebrem 3.100 
estudiants.

Això vol dir que contribuïm a situar a València en la dimensió 
de la ciència i el coneixement, i esdevenim pol d’atracció de 
persones, de milers d’estudiantes i estudiants que comparteixen 
amb nosaltres un curs acadèmic, que generen activitat 
econòmica, desenvolupen el sector turístic en un vector diferent 
del tradicional i es converteixen en prescriptors de la destinació 
València com una ciutat de referència internacional, no sols 
turísticament, sinó com a ciutat del coneixement.

Però, més enllà, fem un important esforç per tal que les i els 
nostres estudiantes gaudisquen de l’experiència multicultural 
que és la mobilitat acadèmica, contribuint a la construcció de 
la ciutadania Europea. Així, enguany seran un total de 2.100 
estudiantes i estudiants de la nostra Universitat els que gaudiran 
de l’experiència Erasmus.

Senyores i senyors, aquestes xifres suposen un increment 
del 32,6% del total de les mobilitats en aquest programa en 
relació a la situació prèvia a la pandèmia, consolidant-nos en la 
trajectòria d’excel·lència internacional assenyalada ja en 1499 en 
les primeres Constitucions fundacionals de la nostra Universitat.

Som la primera universitat pública d’Espanya en resultats en les 
competicions esportives universitàries, amb una forta presència 
en els campionats universitaris internacionals.
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Siga aquest, també, el moment de felicitar els nostres esportistes. 
Xics i xiques que estudien i que practiquen l’esport a alt nivell 
de competició. I cal reconèixer el seu treball i els dels serveis 
d’esports, estudiants i dinamització.

Som la primera de les universitats valencianes en producció 
científica, amb una dimensió que supera el nostre pes sobre 
el conjunt del Sistema Universitari Valencià. I també sobre el 
Sistema Universitari Públic Valencià.

I, més enllà, som la primera universitat valenciana en qualitat 
de la investigació, mesurada no sols en citacions sinó també en 
articles científics altament esmentats.

I això vol dir que no sols produïm coneixement en quantitat, 
sinó també en qualitat. Qualitat que reflecteix el nostre pes 
específic com a universitat en el conjunt d’Espanya.

Els principals rànquings situen la Universitat de València entre 
les cinc primeres universitats d’Espanya.

I el prestigiós rànquing de Shanghai ens situa entre les tres-
centres millors universitats del món. Això és, en la forqueta que 
va de la 201 a la 300 millor del món.

Eixa posició és el resultat del treball dels nostres científics 
i científiques. És el resultat de l’esforç d’una comunitat 
universitària amb passió per la ciència i el coneixement. I també 
d’uns serveis tècnics i administratius de suport compromesos en 
el seu treball.
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Un esforç vinculat al compromís amb el territori i la societat 
valenciana.

M’hauran escoltat repetir amb freqüència que la nostra 
Universitat va ser fundada pels Jurats de la ciutat de València fa 
ja cinc-cents vint-i-tres anys.
I també dir que es va crear per a servir a les persones d’aquell 
antic Regne de València i dels territoris limítrofs, i així va quedar 
escrit en les Constitucions fundacionals.

Doncs, bé, els resultats d’una posició tan destacada com la que 
acabe d’assenyalar és fruit d’eixe esperit fundacional, i d’un 
compromís que ha perdurat generació rere generació.

En complir-se enguany quatre-cents cinquanta anys de 
l’observació d’una ‘stella nova’, una estrela que aparegué de sobte 
al cel i que no s’havia vist mai recordem la figura de Jeroni 
Muñoz, astrònom, geògraf i enginyer del segle XVI, professor 
d’aquesta Universitat.

Muñoz, un dels primers astrònoms en defensar a Espanya el 
sistema copernicà, va escriure el ‘Libro del nuevo cometa’ a 
petició del rei Felip II, i va ser reconegut pels seus col·legues 
europeus, incloent Tycho Brahe, qui va lloar els seus treballs.

Així, al llarg de la història, aquesta Universitat, la Universitat 
de València, arrelada al seu territori, ha contribuït al 
desenvolupament cultural, econòmic i social valencià. 
Nombrosos estudis ho posen en valor.
Però, en els darrers temps, en plena societat del coneixement, en 
un món en transformació, no sols de transició digital i sostenible, 
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sinó de reconfiguració dels vectors de creixement, les principals 
empreses dels àmbits tecnològics, productius i financers avaluen, 
per a la seua ubicació o localització de departaments estratègics, 
la posició de les universitats de l’entorn en els rànquings més 
prestigiosos.

La destacada posició de les universitats de l’entorn és un dels 
factors clau per a la presa de decisió de localització. Ho hem vist 
recentment amb ubicacions d’èxit en les comarques valencianes. 
A les quals, sense dubte podem dir-ho, ha contribuït la destacada 
posició de la Universitat de València en els esmentats rànquings.

I és que aquestes empreses es nodreixen, de ben segur, de 
professionals formats a la Universitat de València, i també de les 
activitats de recerca de la nostra Universitat.

Eixe és un factor clau, també, de localització de filials d’I+D+i 
d’empreses multinacionals punteres en el nostre Parc Científic.

I això ha de ser un motiu d’orgull, no sols per a la nostra 
Universitat, per a la comunitat universitària, també per a les 
autoritats governamentals, i per a la societat en el seu conjunt.

Com a curiositat, però que complementa el que estem 
afirmant, i està relacionat en l’impuls científic i les instal·lacions 
d’excel·lència, no és casual que demà mateix a les instal·lacions 
de la nostra Escola Tècnica Superior d’Enginyeria, ETSE, es 
rodarà la campanya publicitària del nou vehicle d’una afamada 
marca automobilística que recentment ha escollit el territori 
valencià per a ubicar una gigafactoria de bateries. 
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Malauradament encara hi ha persones que, bé per 
desconeixement de la realitat dels sistemes universitaris, o 
bé amb fosques intencions, empren les dades dels rànquings 
generant postveritats a partir d’informacions o desinformacions, 
donant a entendre que la posició de les universitats espanyoles, 
en general, és baixa en els rànquings.

En un cert paral·lelisme, i retornant a la figura de Jeroni Muñoz, 
hem de recordar-lo i posar-lo en valor aprofitant aquesta fita 
històrica. 
La seua observació la realitzaren també a Sicília Francesco 
Maurolico i a Dinamarca Tycho Brahe.
Però hui en dia aquella supernova observada per Jeroni Muñoz 
és coneguda popularment com la supernova de Tycho.

I per això hui torne a remarcar, amb legítim orgull, que la 
nostra universitat, la Universitat de València, és la primera de 
les universitats valencianes, i l’única valenciana entre les cinc 
primeres universitats d’Espanya i les tres-centes millors del món. 

Em permetran que torne a destacar que la inversió pública 
en I+D+i a Espanya representa l’1,2% del PIB, i això suposa 
la meitat que la mitjana de l’OCDE. I que als Estats Units, on 
trobem les principals universitats destacades en els rànquings, 
la inversió pública en I+D+i és el 3,2% del PIB, és a dir, més del 
doble de la inversió que es fa Espanya.

Per això, per ser fidels a la veritat, hem de destacar que la nostra 
posició és molt superior a la que ens correspondria a partir del 
volum de recursos de què disposem per a la investigació.
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I això és degut a l’important esforç realitzat pel nostre personal 
investigador, que moltes vegades s’enfronta al problema de 
l’estabilitat i promoció del seu lloc de treball.

Perquè necessitem un marc legal estatal que permeta planificar 
la trajectòria del personal acadèmic i investigador, per tal 
de millorar el potencial dels sistemes universitari i de ciència 
públics.

Per això, tot i la llei de la Ciència, continuem reclamant la 
supressió de la taxa de reposició i l’adaptació de les acreditacions 
en l’ANECA, per tal d’adaptar-se als perfils reals dels professionals 
del sistema universitari, amb les especificitats pròpies de les 
àrees de recerca i dels llocs de treball.

A més, és urgent alleugerir i flexibilitzar la gestió de la investigació 
per tal de reduir l’enorme burocratització.
El nombre creixent de les convocatòries, amb terminis de 
gestió cada cop menors, i amb major complexitat, fan que els 
investigadors i investigadores, gestors i gestores, dediquen, 
innecessàriament, una part important del seu temps a farragosos 
processos que no contribueixen, en absolut, a millorar el sistema 
de finançament, ni els necessaris sistemes de control i supervisió 
dels fons de recerca.

En els darrers mesos, a més, la gestió de la investigació s’ha vist 
agreujada per la reforma laboral, que no ha tingut en compte 
les especificitats pròpies de les universitats i que ha originat una 
situació de dificultats i incerteses legals en la contractació de 
personal investigador en els projectes de recerca.
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Una activitat que es desprèn de la mateixa Constitució, com 
a servei públic essencial per a la ciutadania i, per tant, regulat 
d’una manera específica i singular.

En eixe sentit, l’esperança d’una nova Llei Orgànica del Sistema 
Universitari no pot veure’s decebuda per una falta de concreció 
o definició del model d’universitat pública per a la pròxima 
dècada; ni tampoc es pot trencar per l’aprovació d’una llei 
que no compte amb un ampli suport dins del propi sistema 
universitari, perquè en eixe cas repetiríem l’error de la LOU, una 
llei imposada que, juntament amb les mesures establertes fins el 
moment pels successius governs, ens han dut a aquesta situació.

Una situació que es veurà menys tensionada per la signatura del 
conveni col·lectiu de les universitats públiques, acordat per la 
Generalitat amb sindicats i universitats, però mai signat per les 
restriccions estatals.

En un context advers com el que encarem, la Generalitat ha de 
fer un últim esforç per a aquesta signatura de conveni, que haurà 
de fer-se efectiva al llarg d’aquest curs acadèmic, i que suposarà 
millorar les condicions laborals del professorat ajudant, ajudant 
doctor, contractat doctor i associat.

En tot cas, malgrat les restriccions de la normativa estatal sobre 
la taxa de reposició i les limitacions pressupostàries, continuem 
avançant en la millora del personal docent i investigador de la 
nostra Universitat.

Així, hem aprovat per a aquest nou curs acadèmic la convocatòria 
de quasi un centenar de places de professorat ajudant doctor, 40 
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d’elles de nova dotació, per a continuar en la renovació de la 
plantilla de PDI. També en mantenim l’estabilització de places 
del professorat ajudant doctor abans de la finalització del seu 
contracte, amb 80 places dins de l’oferta pública d’ocupació de 
2022. 

De la mateixa manera, s’han convocat 47 places per a la promoció 
de professorat contractat doctor a titular i 36 per a la promoció 
interna de titular d’Universitat a càtedra.
I continuem amb el pla d’estabilització del professorat associat, 
d’acord amb els criteris aprovats pel Consell de Govern, amb 
una oferta de 9 places.

Eixa és la nostra política de professorat, centrada en les persones. 
Com ho és també la política de personal d’administració i 
serveis.

Com veuran, fem possible el que és ben difícil amb els recursos 
de què disposem.

I és que, cada any, l’acte d’obertura de curs sembla ser una 
continua demanda de recursos econòmics per part de les 
universitats públiques al Govern de la Generalitat.

Senyores i senyors, si abans de la crisi de 2008 demanàvem 
recursos per poder situar-nos a un nivell internacional 
d’avantguarda, des de les retallades en la subvenció nominal 
que se’ns aplicàrem el que hem demanat és situar-nos en termes 
reals al nivell previ a eixes retallades.

Perquè, a hores d’ara, ens situem en un finançament que, en 
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termes reals, és el mateix de fa 10 anys.

I ara, a més, ens enfrontem al problema de l’increment de l’IPC, 
una forta inflació subjacent que es veu acompanyada d’uns 
costos energètics desbocats.

Per tant, el problema del finançament és molt greu. El President 
de la Generalitat i la Consellera són ben coneixedors d’aquesta 
realitat, i s’està treballant ja amb la Conselleria d’Hisenda en 
donar resposta a aquesta necessitat de mínims i ara a la situació 
d’emergència energètica.

De fet, en la reunió mantinguda aquesta mateixa setmana amb el 
Conseller Arcadi España i la Consellera Josefina Bueno ja s’han 
avançat els terminis en els quals podrem treballar en l’acord d’un 
nou model de finançament per a l’any 2023. 
Uns terminis i dinàmica de treball que farà públics el President 
de la Generalitat pròximament, obrint així un raig d’esperança 
al desbloqueig de l’actual situació financera de les universitats.
Moltes gràcies, Josefina, pel teu compromís amb el sistema 
universitari públic valencià que tan bé coneixes i estimes, i pel 
teu compromís en fer realitat l’impuls, necessari, que suposarà el 
nou model de finançament.

Un situació que encara tota la nostra societat: el conjunt de les 
Administracions Públiques, els teixits productius i les famílies, 
particularment les que tenen menys recursos.

Una situació que se’n deriva de la Guerra d’Ucraïna i que es 
produeix just en plena emergència climàtica, els efectes de la qual 
hem patit amb una forta intensitat aquestes primavera i estiu.
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La invasió russa d’Ucraïna ens ha afectat d’una manera destacada, 
no sols emocional i econòmicament, també acadèmicament.

Com a institució pública compromesa amb la pau i el 
desenvolupament de les persones, entre d’altres accions, la nostra 
Universitat ha ofert cursos gratuïts de castellà i valencià per a 
persones refugiades d’Ucraïna. I realitzarem una nova oferta de 
cursos gratuïts per a aquestes persones aquest mateix curs, amb 
el concurs inestimable d’empreses molt sensibilitzades amb la 
dramàtica situació de les famílies refugiades.

Reiterem la condemna de la Universitat de València a la invasió 
russa d’Ucraïna i la desestabilització econòmica que estan 
provocant les decisions russes de  subministrament de gas a la 
Unió Europea.

El conflicte internacional iniciat per Rússia, en la dimensió 
acadèmica, ha colpit a la nostra universitat, primera d’Europa 
en recepció d’estudiants en programes de mobilitat, i destacada 
en programes de doble titulació, interrompent uns programes 
en els quals moltes i molts estudiants havien dipositat totes les 
seues expectatives acadèmiques.

Estudiants als que oferim una solució a la seua situació, com 
hem fet tant amb estudiantes i estudiants d’Ucraïna com de 
Rússia, donant-los suport d’allotjament i manutenció i de 
despeses personals per tal de poder fer front a aquesta situació 
excepcional.

Com són excepcionals les situacions sobrevingudes que 
cobrim amb les nostres ajudes a l’estudi amb l’objectiu d’evitar 
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que cap estudiant quede fora de la Universitat per qüestions 
econòmiques.

Perquè som una universitat amb vocació de servei públic que 
manté com a missió prioritària la que li ha encomanat la societat 
valenciana: formar professionals i, sobretot, formar persones.

En eixe sentit tenim l’oferta més amplia i diversa de les 
universitats valencianes. Una oferta de 8.808 places de primer 
curs distribuïdes en 56 titulacions de grau i 10 programes de 
doble grau, i que hem cobert en la totalitat en la primera fase de 
preinscripció.
 
Una oferta de titulacions que s’ajusta a les necessitats formatives 
de la nostra societat ja que 43 d’elles tenen una nota de tall 
superior a 10, i 5 de les 10 titulacions amb notes de tall més altes 
de les universitats públiques valencianes són de la Universitat 
de València. 

Eixes dades evidencien la fortalesa de la nostra oferta acadèmica, 
que abasta totes les branques del saber, des de les ciències 
jurídiques i la medicina que es trobaven entre les facultats 
fundacionals, fins assolir un total de 18 centres que acullen 
totes les ciències bàsiques i de la vida, les ciències experimentals 
i les ciències de la salut, les arts i les humanitats, les ciències 
econòmiques i socials i les enginyeries.

Sí, també les enginyeries, perquè em permetran que recorde 
a l’auditori que, en 1949, la Universitat de València inicià la 
trajectòria de les enginyeries a la Comunitat Valenciana amb la 
implantació de la càtedra de Química Tècnica i l’especialitat de 
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Química Industrial en la Llicenciatura de Ciències Químiques i 
de les especialitats, d’Electricitat, Electrònica i Informàtica en la 
Llicenciatura en Ciències Físiques.

La Lliçó Magistral pronunciada, tradicional lectio del cerimonial 
universitari, ens ha permés conèixer més sobre el passat, el 
present i el futur de l’electrònica i la important contribució de 
la nostra Universitat al seu desenvolupament a la Comunitat 
Valenciana.

El Doctor Dedé ha estat l’encarregat, per part de la nostra Escola 
Tècnica Superior d’Enginyeria, de pronunciar aquesta lectiu, que 
cada any correspon impartir a un centre de la nostra Universitat. 
Tradició interrompuda per les mesures aplicades en el marc de 
la pandèmia per COVID-19 i que hui, brillantment, reprenem.

Moltíssimes gràcies, professor Enrique Dedé García-Santamaría 
pel vostre magisteri, propi d’un catedràtic amb una trajectòria 
investigadora de prestigi internacional i una acreditada 
contribució a l’experimentació en el seu àmbit del coneixement, 
que el va dur a fundar el laboratori d’Electrònica Industrial.

És moment, d’agrair també a l’antiga directora de l’ETSE, Dra. 
Paula Marzal, que hui ha actuat com a padrina en aquest acte 
junt a qui també va ser vicerector de la Universitat i director 
de l’ETSE, Dr. Vicente Cerverón, i a l’actual director, Dr. Rafael 
Magdalena, la seua contribució al desenvolupament d’aquest acte 
que reprèn, amb tot el seu esplendor, el cerimonial d’obertura 
de curs, solemne, que ens uneix a la tradició fundacional de la 
nostra Universitat.
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Per això, al llarg del meu discurs, he fet meues les paraules de 
lliçons magistrals pronunciades el passat segle dinou a aquest 
magnífic Paranimf que hui ens ha acollit.

Senyores i senyors,

‘Los días no se acumulan aquí más que sobre una parte; y la 
juventud, la edad madura y la vejez siguen al orador en sus 
sueños, sus desengaños y su experiencia. El auditorio, por 
el contrario, ofrece una perpetua primavera; y con él vienen 
a llenar los grandes vacíos que dejan los años, la curiosidad 
incesante del espíritu, la esperanza y el deseo de saber. La vida 
pasa para el profesor y resta inmóvil en el auditorio; y cuando 
aquél no existe ya, queda aquí la eterna juventud, renovada sin 
fin en la sucesión de las generaciones.
La experiencia venerable y la sabiduría de los años pasados tiene 
que responder de continuo a los nuevos oyentes, que acaban de 
penetrar en la senda de la vida, llamando con impaciencia a las 
puertas del saber, porque ha de cumplir un día su misión, como 
la pasada ha cumplido la suya’.

Les paraules  de 1854 del Dr. Boix ens serveixen per renovar, una 
vegada més, el nostre compromís amb la societat valenciana, 
amb el seu territori, amb el seu poble.

Compromís que expressem declarant, en nom de Sa Majestat 
el Rei, obert oficialment el curs 2022-2023 a la Universitat de 
València.

Moltes gràcies per la seua assistència i molt bon dia.
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